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VERSLAG 

Adviescommissie Economisch Vestigingsklimaat  
woensdag, 4 oktober 2017, 18-20 uur 

 
Nationaal Programma Rotterdam Zuid, Mijnsherenlaan 10, Rotterdam 

 
Aanwezig 
Voorzitter Nico van Buren   
Secretaris Lucas Vokurka   
    
    
Albrandswaard - Nissewaard - 
    
Barendrecht Arno Schippers Pijnacker-Nootdorp  
    
Brielle Bert van Ravenhorst Ridderkerk Farahnaz Fräser 
    
Capelle aan den IJssel - Rijswijk Jos Bolte 

Krijn de Graaf 
    
Den Haag - Rotterdam - 
    
Delft Bert Smals Schiedam - 
    
Hellevoetsluis Cilia Meerman-van 

Benthem 
Vlaardingen Ivana Somers-

Gardenier 
    
Krimpen aan den 
IJssel 

Bert Luijendijk Wassenaar Caroline Klaver-
Bouman 

    
Lansingerland - Westland Cor van der Mark 
    
Leidschendam-
Voorburg 

- Westvoorne - 

    
Maassluis Erna te Spenke Zoetermeer Paul Diederen 
    
Midden-Delfland Elly de Jong-

Hoogendoorn 
Fred Plooij 

  

 
Gasten 
Walter Manshanden 
 
 
MRDH Henriëtte ten Berge, Domingo Peeters, Cees Stoppelenburg, Hélène van Rijn 
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Verhinderd 
Albrandswaard Adrie Kweekel Nissewaard Peter Versluis 

Pieter de Vos 
    
Barendrecht Cerano Bakker Pijnacker-Nootdorp Bianca van Petegem 

Anne Volkers 
    
Brielle Wim Smit Ridderkerk Karin Kayadoe 
    
Capelle aan den IJssel Michiel Grauss Rijswijk - 
    
Den Haag Abderrahim Kajouane 

Desh Ramnath 
Rotterdam Lars Sörensen 

Jan Willem Verheij 
    
Delft Peter de Vreede Schiedam Arie Villerius 

René Janssen 
    
Hellevoetsluis Henk Joosten Vlaardingen Kees Borsboom 
    
Krimpen aan den 
IJssel 

Coen Derickx 
 

Wassenaar Eva Kernkamp 
 

    
Lansingerland Gerard Bovens 

Jurjen Dieleman 
Westland Nico de Gier 

 
    
Leidschendam-
Voorburg 

Delroy Blokland 
Arnoud Breedijk 

Westvoorne Emma van Blom 
Wim Hartog 

    
Maassluis Klarie Oosterman Zoetermeer Ivan Beij 
    
Midden-Delfland -   
 
 
1. Mededelingen en vaststellen agenda 

Nico van Buren opent de vergadering en heet de aanwezige leden van de adviescommissie 
hartelijk welkom. Helaas is de heer Frank Schutte (Nationaal Programma Rotterdam Zuid), die 
een presentatie zou geven over BRIDGE, door ziekte verhinderd. Een inleiding over BRIDGE 
wordt nu door mevrouw Ten Berge verzorgd. 
 

2. Beknopt verslag van de adviescommissie EV dd. 6 juni 2017 
Het verslag van de adviescommissie Va/EV van 6 juni 2017  wordt, met dank aan de notulist, 
ongewijzigd vastgesteld. 
 
Naar aanleiding van: 
De voorzitter doet het voorstel om het rapport Evaluatie GR MRDH in tegenstelling tot wat op de 
agenda staat de volgende keer niet uitvoerig te bespreken en geen advies op te stellen voor het 
Algemeen Bestuur. De gemeenten zijn immers aan zet volgens de GR MRDH om hun 
zienswijzen aan het algemeen bestuur kenbaar te maken. De adviescommissie stemt hiermee 
in. 
 
De voorzitter doet de suggestie om de volgende vergadering te spreken over de greenport. 
Barendrecht deed dit voorstel. Dit kan dan onder andere met gemeente Westland verder worden 
opgepakt. 
 

3. De arbeidsmarkt van de toekomst 
Walter Manshanden licht de conclusies toe uit de Regiomonitor 2017 en de belangrijkste 
ontwikkelingen van de regionale economie aan de hand van de meest actuele cijfers. Een van 
de conclusies is de mismatch tussen opleidingen en beschikbare banen.  
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Henriëtte ten Berge vertelt kort over de regionale skills-agenda en het BRIDGE project. Het doel 
van de regionale skills- agenda is het verbeteren van de aansluiting van het onderwijs op de 
arbeidsmarkt en de economie van de regio. De arbeidsmarkt is mede onder invloed van 
digitalisering constant in beweging. Dit vraagt een groot aanpassingsvermogen van mensen, 
bedrijven en onderwijsinstellingen. Bij skills gaat het niet om kennis of vaardigheden als zodanig, 
maar om het vermogen om kennis en vaardigheden op een adequate manier in te zetten. 
Belangrijk is dat er steeds relatie is tussen vraagkant (ondernemers) en aanbod (onderwijs).  
De skills-agenda richt zich op het nu (now) en op de toekomst (next). Bij Now staan goede 
voorbeelden van samenwerking tussen onderwijs, overheid en bedrijfsleven centraal. Bij Next is 
het doel meer inzicht te verkrijgen  in het precieze effect van technologie op de 
onderwijsbehoefte, aan de hand van experimenten.   
 
Na de inleidende presentaties van de heer Manshanden en mevrouw Ten Berge wordt er aan 
twee tafels verder gediscussieerd.  Dit gebeurt aan de hand van een aantal vragen: 

- Welke goede initiatieven zijn er bekend in uw gemeente?  
- Waarom zijn deze ‘goed’? Wat zijn hun succesfactoren en zit dat op mensen, organisatie, 

duurzaamheid (structureel georganiseerd)? 
- Welke vragen moeten we volgens u zeker meenemen in de analyse van de huidige 

infrastructuur? 
- Welke rol zou de gemeente hierbij kunnen spelen? 
 
De heer Schoon, wethouder Economie van Brielle, trapt de discussie af met een korte pitch over 
het belang van een goede aansluiting van het onderwijs op de arbeidsmarkt. In Brielle hebben 
ondernemers en het Scheepvaart en Transport College (STC) hiertoe de oefenfabriek opgericht. 
Dit is een omgeving waar leerlingen praktijkonderwijs krijgen. Het is een echt werkende 
chemische fabriek met de meest voorkomende apparatuur uit de procesindustrie. Hier kan 
geoefend worden met alle aspecten van het bedienen en bewaken van machines en processen.  
 
Belangrijkste bevindingen van de twee tafels: 
 
Algemeen:  
• Het schaalniveau doet er toe. Verder moet er worden uitgekeken om op te grote schaal te 

opereren. Richting studenten én werkgevers moet er een goede begeleiding zijn vanuit 
school. (één-op-één-relatie kunnen daar bij helpen) 
 

Bedrijven:  
• Een gedeelde notie is dat er een gevoel van urgentie moet bestaan bij bedrijven. Zij moeten 

zich medeverantwoordelijk voelen voor het aanbod op scholen. Het is daarbij wel van belang 
om verschil te maken tussen bedrijven en het bedrijfsleven. 

• Daarvoor zijn contacten met werkgeversorganisaties van belang, denk aan VNO-NCW-west, 
maar ook Bouwend Nederland. 

• Bij het MKB is organisatiekracht op dit onderdeel niet vanzelfsprekend. Bedrijven worstelen 
altijd met de lange termijn-strategie (dergelijke arbeidsvraagstukken) en de korte termijn-
strategie. Daar ligt een kans voor de MRDH en gemeenten. Het MKB moet zelf ook aan de 
slag om leerlingen aan te trekken door bijvoorbeeld voorlichting en presentaties te geven. 

• Het is belangrijk dat er genoeg stageplekken zijn en er aandacht is voor praktijkleren. 
• Een bedrijf dat veel investeert in opleiding van medewerkers loopt het risico dat deze 

medewerkers worden ‘weggekaapt’. In Duitsland zijn er oplossingen om deze hick-up te 
ondervangen en is ook veel ervaring met de meester/gezel-constructie.  

 
Onderwijs: 
• Belangrijk dat leerlingen vanuit een laag niveau door kunnen groeien. Stimuleer dat ook! De 

moeilijkheid om opleidingen te stapelen werkt belemmerend. 
• Loopbaanoriëntatie op school is belangrijk. (Basisschool)leerlingen moeten al vroeg kennis 

kunnen maken met techniek en het bedrijfsleven door middel van werkbezoeken en 
kennismakingstrajecten. Zo krijgen ze inzicht in de vraag waarom ze naar school gaan en 
waarvoor ze opgeleid worden.  

• Sociale basisvaardigheden moeten scholen aanleren, de rest via bedrijfsleven. 
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De aanwezigen delen de mening dat goed gebruik moet worden gemaakt van bestaande 
structuren, m.n. Centra voor Innovatief Vakmanschap (CIV’s) en Centers of Expertise 
(CoE’s/HBO) 
 
Overheden: 
• Een taak van de overheid is het door vertalen van maatschappelijke en technologische 

beweging naar concret(re) opgaven. Wat zijn de effecten op de arbeidsmarkt en wat moet er 
geregeld worden dat er geen mismatch ontstaat. 

• Kritischer kijken naar opleidingen met gering baanperspectief 
 
Goede voorbeelden van samenwerking in de driehoek: 

- Als voorbeeld van een goede publiek private samenwerking (pps) wordt de medewerkerspool 
op Nieuw-Reyerwaard genoemd. Een uitwisseling tussen medewerkers van bedrijven, 
waarbij het onderwijs aanbod up-to-date is. (leer-werk) 

- Ook de Horti-campus is een goed voorbeeld van een robuuste pps, omdat daar ca. 90 
bedrijven commitment hebben uitgesproken en ook daadwerkelijk meedoen in het leveren 
van onderwijsaanbod. 

- Verder wordt gewezen op het ICT expertise centrum in Zoetermeer. 
- Food inspiration academy (http://foodinnovationacademy.nl/ ) 
- Platform Onderwijs-Overheid-ondernemers (Voorne Putten) 
- Gorinchem: “Game on”: techniekmanifestatie / loopbaan oriëntatie met 45 bedrijven  

(https://www.facebook.com/Game-On-Gorinchem-227309457776876/ )  
- Rijswijk: bedrijfsbelangen Rijswijk heeft 300 leden en slaat brug naar maatschappelijke 

doelen 
 
Vervolg:  
De opmerkingen/suggesties worden meegenomen in het vervolg, en dan met name in de 
analyse van de bestaande structuren. Deze is een opmaat naar de skillsagenda die eind 2017 
zal worden opgeleverd. Voor vragen kunt u terecht bij Cees Stoppelenburg 
(c.stoppelenburg@mrdh.nl) 
 

4. Vaststellen vergaderdata 2018 
Er zijn geen vragen of opmerkingen. De adviescommissie stelt de vergaderdata in 2018 vast, te 
weten 15 februari, 6 juni, 9 oktober en 21 november. 
 

5. Rondvraag 
Er zijn geen opmerkingen voor de rondvraag waarmee de vergadering afgesloten wordt.  

 
Aldus vastgesteld in de openbare vergadering van de adviescommissie Economisch 
Vestigingsklimaat van de Metropoolregio Rotterdam Den Haag d.d. 16 november 2017 
 
de secretaris,       de voorzitter, 
 
 
 
L.P. Vokurka       N. van Buren 
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